
 

 
Склад учасників фестивалю викликав двоякі

думки. Цього року, принаймні у порівнянні з ми-
нулим, він набув виразно західноукраїнського
колориту. Як разове явище - в цьому немаєнічого
поганого. Крім деякою мірою тривожного перед-
чуття загрози для міжнародного,про який час від
часу все-таки пригадують,статусу фестивалю.Ніко-
му, я думаю, не хотілося б, щоб разовий преце-
дент перетворився у тенденцію (хоча всі розумі-
ють безпосередню залежність даного питаннявід
фінансування). З іншого боку, цьогорічна ситуа-
ція має і свій безсумнівний позитив. Волинь, не-
зважаючині на що, достойно справилася з фести-
валем. Практично самотужки відпрацювала за
всю Україну.І це дуже добре.Це означає, що вона
більше, ніж інші, володіє потенціалом для прове-
дення фестивалю такого рівня. Але, як не сумно
визнати, проте, на мою думку,і надалі варто роз-
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П'ятий музичний фестиваль

КАТІО
22 червня успішно завершив свою роботу У музич-

ний фестиваль "Стравінський та Україна", організато-
ром якого традиційно виступили обласне управління
культуриі туризму та обласна філармонія. Україну пред-
ставили фольклорні колективи Волинської області, ка-
мерний оркестр Волинської обласної філармонії "Кан-
табіле" (кер. - засл. діяч мист. України Т. Рівець) та
архієрейський хор Свято-Троїцького собору м. Луцька
"Оранта"(кер. - засл. діяч мист. України В. Мойсіюк),
симфонічний оркестр Львівської обласної філармонії

(дир. А. Торибаєв), львів'яни Н. Дитюк (вокал), О. Шут-
ко (скрипка), заслуженийартист України Й. Єрмінь (фор-
тепіано), а також камерний оркестр Івано-Франківської
обласної філармонії «Нагтопіа Мобіїе". Зарубіжжя -
камерний оркестр Брестськоїфілармонії (Білорусь, кер.
О. Мартиненко), дуєт із Польщі у складі Я. Каліновсь-
кого (віолончель) і М. Шлезера (фортепіано), вокаліст-
ка Я. Маньковська (Росія), кінорежисер Тоні Палмер
(Англія), автор фільму про Ігоря Стравінського "Якось
на кордоні...?.

нських композиторів ми повинні знати і шанува-

  

тіні музики попередніх епох. Без певної іроніч-
ності Стравінського не існує. Намагання викону-
вати твори композитора у серйозно-академічній
манері неодмінно обертається зворотнім ефектом
- Звучить не музика, яка живе і розвивається,
звучать куски, фрагменти, ехегзі5, щось схоже на
читку з листа. Виникає враження, що виконавці
"бояться" цієї мелодії. Зрозуміло, що вихованому
в основному на класико-романтичній традиції
артисту не просто переступити поріг сучасності.
Надто довго в Союзі існувало табу на Стравінсь-
кого. За цей час виросло не одне покоління тих,
для кого така музика є чужою і незрозумілою. Саме
тому вимога виконання Стравінського у луцько-

 

но творам сучасних українських композиторів -
В. Сильвестрова, М. Скорика, Г. Гаврилець,

Є. Станковича, В. Рунчака, В. Маника, Б. Фро-
ляк, О. Опанасюка, В. Тиможинського. Адже,по-
перше, сучасна украї-
нська музика є дуже
цікавою. По-друге - це |
саме те, чим українцям
варто особливо опікува-
тися, якщо ми не хоче-
мо і надалі служити
всього лише "сировин-
ною базою" для іншона- ЇЇ
ціональних культур. До

 

раховувати лише на себе. А підтверджен-|
ням того, що Волиньздатна робити якіс-
ний фестиваль дійсно міжнародного
рівня, став власне "Стравінський та Ук-
раїна? -«8008--- с-м

Оптимальною,як видається, є модель

|

5проведення концертів по одному в день|х
протягом тижня. Але чому переважна ЇЙбільшість заходів цього року були влаш-
товані в "Просвіті"? На мою думку, слу- |
хач тільки виграв би, наприклад,від того,
коли б "Оранта"співала в театрі ляльок Ї
або ж в костелі св. ап. Петра і Павла? Чу- Б

вдово, що 17 чернія вопені царосльгоіго Ве    

    

   

       
  

 

     

  
  
   

ти хоча б нарівні зі Стравінським, якщо не більше.

А найголовнішете, що сучасна українська музика,
наголошую,є дуже і дужеякісною!Її варто слухати,

вивчати, пропагува-
ти... Якось, до речі, мені
доводилосячути, що,
наприклад, симфонії(!)
виданого австрійського
композитора межі ХІХ-
ХХ ст. Г. Малера(зау-
важте, не Моцарта!),
віденці знають на-
стільки, що залюбки на-
співуютьїх мелодії вдо-

й ма, на вулицях іт. д.
"Скажіть мені, хто з лу-

ци чан може наспівати хоч
чі одну мелодію з хорових
|(1) творів Тиможинсь-
кого (я не маю на увазі
учасників "Оранти"), а
хто знає щосьіз Скори-
ка чи Станковича? Це

2Ї не докір у непатріотичності. Це показник
7| нашого музично-культурногорівня, який
- варто підвищувати і підвищувати, і, в л



здвохблоків - народноїі академічноїму-
РРР

зики. Хочеться, щоб така практика була

продовжена. Дуже добре, що фестиваль
мав хорошого луцького ведучого (А. Роїк),
що було особливо відчутно, порівняно з
ведучими з Івано-Франківська та Брес-
та.

Стосовно концертних програм. Пре- Б
красно, що в кожному заході фестивалю,
як завжди, звучали твори Ігоря Страві-Й
нського - "Концертнітанці", "Дамбартон
Окс", "Дві п'єси", "Російський танець",
"Ріапо-Вад-тивіс" і ін. Як? Це значно
складніше питання. Здається, тільки
Й. Єрміню вдалося справитися з постав-

о леним завданням. Його виконання
"Ріапо-Вад-тивзіс" було грайливим,
імпульсивним, "рваним" (гад з англ. -
«рваний»), власне таким, яким можна
уявити собі Стравінського, який "граєть-
ся" джазовими ритмамиі звучаннями.
інші інтерпретації (за винятком хорових
творів, написаних для виконання в    

 

    

    

  

 

   
     

     
  

 

  

 

  

 

    

       

 
церкві) були, як на мене, надто заакадемізовани-
ми. Не можна грати Стравінського, як Гайдна чи
Мендельсона, про що ми вже намагалися говори-
ти, коментуючи фестиваль минулого року (Див.:
Волинськагазета. Кур'єр 7 муз. - 2007. - черв.).
Усі неостилізації Стравінського передбачають до-
тепно-іронічне світіння, гру штрихами, динамі-
кою, темпом. Інакше вони перетворюютьсяу бліді

ПОЧАТОК ТРАДИЦІЇ  

  

 

му фестивалі є дуже актуальною.Це не тільки ви-
ховання слухача. Це виховання виконавця. Тому
місія С. Єфіменка, адже самевін є головнимопі-
куном творів Стравінського на фестивалі, набу-
ває дійсно всеукраїнськогоі навіть міжнародного
значення.

Дуже приємно, щов концертних програмахцьо-
горічного фестивалю належне місце було відведе-

- речі, наскільки я зрозуміла, до честі Волинського
телебачення, ним було здійснено повний запис
усіх творів Стравінського, що прозвучали на фес-
тивалі. Чудесно! Але як же з роботамиукраїнських
композиторів? Бо, по-перше, фестивальтаки мис-
лився як "Стравінський та Україна", а отже, хоча б
задля коректності було б варто дотримати заявле-
ну в назві опозиційність. По-друге, своїх украї-

 

У цьогорічному фестивалі взяли участьодин симфонічний, три камерні оркест-ри (до речі,всітакі різні), камерний хор, |
камерні виконавці - вокалісти та інстру-
менталісти. Що таке виконавець? Це про-
фесіоналізм, реалізований на рівнях: що

| виконується і як виконується. Тут немає
нічого випадкового - починаючи від
художнього смаку артиста, його індиві-дуального, нерідко інтуїтивного виборуЇ твору, який йому імпонує, до виконавсь-коїтехніки: строю, темпів, штрихів, особ-ливо звуку та інтерпретаційної концепції(якщо така є). Наявність останньоїпо-

її вністю залежить від такогоі дотепер не-
розкритого феномену,як особистість.

Які відкриття зробив у цьому плані
фестиваль 2008 року? Львівський сим-
фонічний оркестр підтвердив минулорі-
чне враження загалом хорошого профес-
ійного рівня. Колектив досить вдало
справивсяіз симфонією Ф. Шуберта,але,
як і минулого року, виявився безпорад-
ним із музикою Ігоря Стравінського,нацей раз - доволі складними "Концертними танця-ми?, які, як відомо, передбачаютьі музично-сце-нічне втілення. Був запропонований текст, а немузика, окремі кавалки, а не художнє ціле.

Брестський камерний оркестр, виступаючи з
двома диригентами,показав, як і можна було пе-
редбачити,два обличчя: таке собі грубувато-три-віальне виконання творів А. Аренського і Р. Пека у
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"Стравінськи

 

першомувідділенні, і натомість досить не погано

зроблені твори, особливо "З часів- Гольдберга"

Е. Гріга у другому.
Дуже нерівним, як на мене, виявився концерт

Івано-Франківського камерного оркестру. Поряд із

чудесними інтерпретаціями В. Сильвестрова,
Є. Станковича, Е. Раутаваара,В. Маника, М. Ско-

рика, в концерт чомусь потрапили зовсім низь-
копробні твори О. Сеника і по-своєму гарні, але
абсолютно невідповідні концепції фестивалю тво-
ри А. П'яццоллита Р. Паулса. Через очевидні дра-

матургічні прорахунки гострі змушені були слу-

хати дві доволі масштабні сюїти підряд (Раута-

ваара та Маника), хоча самі твори були цікави-
ми. В результаті таких прорахунків увесь концерт

урешті-решт перетворивсяудуже розтягнуту і стро-
кату сюїту..

Натомість непогано цьогороку, художньо цілісно,

прозвучав камерний оркестр Волинської філар-
монії "Кантабіле", незважаючи на те, що концерт
проходив на відкритому повітрі (в Устилузі), в

умовах негоди, яка наближалася. Але був тут і
злагоджений ансамбль,і якісний звук, і стильова

відповідність.
Камерні виконавці фестивалю дужерізні. Висо-

кий академізм польської школи продемонстрував
інструментальнийдуєт Я. Каліновського та М. Шле-

зера. Як завжди, невиправданої сценічноїексцент-
рики не бракувало у виступі О. Шутка. ПісняПа-

. раші у виконанні Н.Динюк,-особливопісля пере-
гляду фільму (в якому,до речі, всі виконання Стра-
вінського були неперевершеними), сприймаласяяк
фарс на Стравінського.Але всі ці загалом невеликі
недоречності з лихвою були компенсованітим слу-
хачам, які прийшли у п'ятницю на концерт Й.

Єрміня, що став і художньою,і драматургічною
вершиною цьогорічного фестивалю.Тут вдало по-
єдналося все - вишуканий репертуар, височенна
виконавська майстерність, оригінальність інтерп-
ретації, виконавська свобода, глибина проникнен-
ня в художній образ, неможлива у вираженнісло-
вами гармонія виконавськогогаїо і еплоїо, Це той

орійкісний випалок коли на сиені був не просто

  

  

 

     

  

 

   
  

 

   

 

   
  

 

та Україна"

0
гу, таких достовірних, як, наприклад, монографія

М. Друскіна або ж, якщо вже не зважатинаросійські

джерела,хоча б з монографії відомого польського
музикознавця А. Яжембської, врешті-решт з "Хро-

ніки", "Діалогів" чи "Музичної поетики" самого

Стравінського, Стравінський був ким завгодно -
блазнем, насмішником, бешкетником, ексцентри-

ком, прагматиком,інтелектуалом,але ніколине "їко-
нічним академістом", тим більше з виразно англ-

ійським акцентом, яким він постає у фільмі. Го-
ловне у Стравінському - його непередбачуваність.

Вона - джерело його недосяжноїсвободи і невлови-
мої інвенції. Стравінський завжди грав проти пра-

вил, навіть якщо позірно підкорявся правилам.
Саме з таких позицій, на мою думку, міг би бути
написаний психологічно достовірний портрет мит-

 

Усі твори фестивалю маютьвідповідати:
ному "Стравінський та Україна". Інакше -
трясаючецікаваі актуальна ідея буде втре
вибирати є з чого. Зрозуміло, що можна!
грати і зарубіжну музику, і музику дострав
го часу, але остання маєбутиу чіткій прив
Стравінського-неокласика. Так під знаком
ня, наприклад, цього року постали симфо
берта, незважаючи на те, що була викон
волі непогано,абоваріації А. Аренського.П
тут Стравінський? При чому тут Україна?

Обличчя будь-якого фестивалю визнач
лідер - творчий директор, людина,яка рос
ся в жанрі, має незаперечнийавторитет,мі
вести за собою, надатиакції почерку, стилю

вінський та Україна", на відміну від інши
тивалів, має одразу кілька дуже достойних

Треба віддати належне Василеві Ворону,:

якому фестиваль народився, живе, росте,
вається, завдяки якому цього року ми от
можливість познайомитися із вражаючима|

том - фільмом "Якосьна кордоні...". Нем

не згадати і про Сергія Єфіменка,який з рс
із завидним ентузіазмом виборює в муз
світі право для України стояти в одному

Ігорем Стравінським. Робота оргкомітет

року, як здається, виявила ще одного із
Віктор Тиможинський по-суті запропонує

найцікавіші заходи фестивалю-2008 - кс
"Оранти" і Й. Єрміня.

Але фестиваль- ценетільки лідери. Фе:

- це система, в якій дуже багато компоне:
працюютьу тісній взаємодії. | один із них  



РУ РЯ ПООТИРОНЕ. ААЛЬО
дячи дихання. Довгі, тихі однозвучання заворо-
жувалинавіть більше, ніж карколомні пасажні гро-
на. Музикою дихали перерви між творами. Енер-
гетика була потрясаючою.Артист працював. Скром-
но, просто,без епатажу... Протягом двогодинного (5
сольногоконцерту не прозвучало жодного(!) випад-

ковогозвуку: 2-га соната В. Сильвестрова, диптих
О. Опанасюка,п'єса Б. Фролякі "Привіт М. К./"В.
Рунчака, "Заплющеніочі 2" Т. Такеміцу, і "Три

погляди на немовля Ісуса" О. Мессіана,а на завер-
шення - премила соната А. Гінастери. Одним сло-
вом - "без коментарів".

Окремоварто сказати і про концерт "Оранти".

Він, поза сумнівом, належить до найбільш вдалих

сторінок фестивалю.І справа не в тому, що "Оран-

та" дуже достойновиконала великий блок творів В.

Тиможинського,і не втому, що, великою мірою,зав-
дяки творчій співпраці з В. Тиможинським (особ-

ливо в плані інтерпретації творів власне В. Тимо-

жинського), колектив набув неповторного творчого
обличчя. На мою думку, роботи М. Скорика,Г. Гав-
рилець,які я, наприклад, уперше чула у виконанні
"Оранти", а також "Купайло" і особливо "Кривий
танець" В. Тиможинського переконливо заявили

утвердження новоївиконавської манери колекти-
ву. Міцно зліплена, хоча й з крупних брил (майже

архітектурна) форма, насичено-контрастна темб-

рова палітра, напружено-експресивналогіка інто-

нування сприймалися як ознаки високої художньо-

виконавськоїзрілості, довершеного володіння спе-
цифікою драматичногостилю.

 

Брендом фестивалю "Стравінський та Украї-

на" - 2008, поза сумнівом, став документальний

фільм Т. Палмера про комозиора "Якосьна кор-

доні...". Я не можу не повторити вже сказане:всі

твори Стравинського,які прозвучали у фільмі, всі

сценічні постановки були просто неперевершени-

ми. Це був Стравінський у всій природностіі
органічності своєї музики. Це був найвищийклас.

З іншого боку, перед тими глядачами, для яких

фільм виявися не першим знайомствоміз маест-
ро, постали деякі запитання. Не можна, звичайно,

не брати до уваги той факт, що режисеровіТ. Пал-
меру пощастило значно більше, ніж всім іншим

присутнім у залі. Він знав Стравінського особис-

то. Але, як на мене, авторський відбиток у амплуа

головного героя фільмувиявився таким сильним,

що навіть у дечому знівелював самого Стравінсь-

кого. Ось декілька зауваг такого плану.

ця. В даному фільмі композитор - один із великих

олімпійців, канонізований очевидцямиі режисе-

ром,і, на жаль, втиснений нимиу вузькі рамки

цієї вибраності. Зрозуміло, відзнятий Стравінсь-

кий - людина похилого віку. Це наклало відбиток

на створений портрет. Але, можливо, на "непра-
вильність" Стравінського, можна було хоч якимось

чином натякнути -- контекстом, коментарем, особ-
ливостямикінозйомки, монтажу кадрів тощо.

"Стравінський і Україна" утвердився як ціка-
вий, із власним обличчям фестиваль сучасноїму-

зики.Він є і буде. Наступним кроком,до речі, і не

тільки на мою думку, має бути боротьба за най-
вищу якість виконавців і програм. Адже, будьмо

відверті, не зовсім органічно сприймаються в кон-

тексті елітного фестивалю сучасної музики твори

класичні, романтичні, а тим більше естрадні, по-

пулярні. Мабуть, треба із більшим застереженням
ставитися до такої неперебірливостіта мішанини.
 

Як відомоз різноманітних джерел, у першу чер- 

іка. Мені дуже приємно, наприклад, що "
нський та Україна" - 2008 за рівнем г
вання концертів значно випередив "Київ
фест" - 2007, деякі дуже хороші концерт
проходилив напівпорожніх залах, Приємі
щокожензахід, як на мене, широко обгово
ся. Причому думки, що мені доводилос

нерідко були полярно протилежними,п
іншим, і є показником дійсної зацікавл
Такими ж небайдужими,хоча, напевно,в
ії суб'єктивними, бачаться мені мої власі
ки, висловлені в цьомунарисі. Не здивуюс
вони розійдуться з офіційною точкою зо
більше не претендую наістину в ос
інстанції.

Ольга КОМ

кандидат мистецтвознаї!
член Національної спілки композ

Укі


